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اخبار
بابک زرين مطرح كرد؛

درباره حاشيه های »دل« 
بعداً حرف می زنم

شده  شناخته  آهنگساز 
در  فیلم های سینمایی  و  سریال ها 
تشریح تازه ترین فعالیت های خود از 
ادامه ساخت موسیقی سریال »دل« 
برنامه ریزی  و  قرنطینه  روزهای  در 
جدیدش  خوانندگان  فعالیت  برای 

سخن گفت.
بابک زرین آهنگساز سریال ها 
در  مختلف  سینمایی  فیلم های  و 
ضمن  مهر  خبرگزاری  با  گفتگو 
اشاره به تازه ترین فعالیت های خود 
در عرصه موسیقی بیان کرد: در این 
روزهای قرنطینه به شدت مشغول 
ساخت موسیقی برای سریال »دل« 
به کارگردانی منوچهر هادی هستم. 
این  موسیقی  ساخت  اینکه  کما 
سریال برای من یکی از دشوارترین 
پروژه هایی بود که در کارنامه کاری 

خود داشته باشم.
وی ادامه داد: ساخت موسیقی 
 ۳۹ به  نزدیک  که  »دل«  سریال 
سختی  هم  برایم  است  قسمت 
ترجیح  که  حاشیه  هم  و  داشت 
بعدا درباره حاشیه های آن صحبت 
که  خوشحالم  حال  هر  به  کنم. 
که  رقم خورده  کار جوری  شرایط 
راضی  کار  کلیت  از  نیز  مخاطبان 
بوده اند. ما در تیتراژ این سریال از 
صدای رضا بهرام و شهاب مظفری 
دو خواننده پرطرفدار این سال های 
کردیم  استفاده  نیز  پاپ  موسیقی 
نیز  تیتراژ  دو  این  خوشبختانه  که 
با استقبال خوبی از سوی بینندگان 
هنوز  البته  است.  شده  همراه 
از خوانندگان دیگر  درباره استفاده 
قسمت های  تیتراژ  خوانش  برای 
اما  نداریم  برنامه ای  فعلا  بعدی 
داشته  وجود  احتمال  این  شاید 
استفاده  درباره  بخواهیم  که  باشد 
داشته  طراحی هایی  خوانندگان  از 

باشیم.
درباره  آهنگساز  این 
عرصه  در  دیگرش  فعالیت های 
موسیقی گفت: در ساخت موسیقی 
به  نقره ای«  »مرد  سینمایی  فیلم 
لطیفی  محمدحسین  کارگردانی 
مشارکت دارم، ضمن اینکه علاوه بر 
همکاری هایی که با محمد اصفهانی 
آغاز  خود  کاری  جدید  فصل  در 
کردیم و فکر می کنم می تواند برای 
توجه  قابل  موسیقی  شنوندگان 
خواننده  سه  روی  همچنان  باشد، 
نام های سعید شریعت،  با  جدیدی 
که  کهکشان  امیر  و  ترابی  سعید 
خودم مدیریت هنری کارهای آن ها 
را نیز به عهده دارم مشغول فعالیتم 
خواننده  دو  تهیه کنندگی  کار  که 
موسسه  عهده  به  جمع  این  از 
»ققنوس« به مدیریت محمدحسین 

توتونچیان است.
برگزاری  نحوه  درباره  زرین 
این  تازه  آثار  انتشار  و  کنسرت ها 
خوانندگان که طی ماه های گذشته 
آهنگ  تک  قالب  در  به  را  آثاری 
پیش روی مخاطبان قرار داده بودند 
برنامه ریزی هایی  طبق  کرد:  اظهار 
تولید  بر  علاوه  آمده  عمل  به  که 
مختلف  آهنگ های  تک  انتشار  و 
برگزاری  داریم  بنا  خوانندگام  این 
کنسرت های این هنرمندان را بعد 
شهرهای  در  صفر  و  محرم  ایام  از 
مختلف کشور آغاز کنیم که پیرامون 
اطلاع رسانی  مقتضی  وقت  در  آن 

می کنیم.
جمله  از  زرین  بابک 
سنین  از  که  است  هنرمندانی 
نوجوانی حضور در دنیای موسیقی 
را انتخاب کرد. او که دانش آموخته 
رشته  در  تهران«  »کنسرواتوار 
موسیقی  کنترپوان،  آهنگسازی، 
علاوه بر  اپراست  و  ترانه  فیلم، 
شاگردی در محضر استادانی چون 
در  الهامیان  محسن  و  بیات  بابک 
ساخت بیش از ۲۰ آلبوم موسیقی، 
خوانندگان  با  آهنگساز،  به عنوان 
و  داشته  همکاری  ایرانی  مشهور 
موسیقی متن و تیتراژِ چندین فیلم 
و مجموعهٔ تلویزیونی را نیز بر عهده 

داشته است.
کارگردانی  به   »۱۳۹۸ »دل- 
منوچهرهادی، »ایراندخت- ۱۳۹۶« 
ورزی،  محمدرضا  کارگردانی  به 
»ستارخان- ۱۳۹۶« به کارگردانی 
»عاشقانه-  ورزی،  محمدرضا 
منوچهر  کارگردانی  به   »۱۳۹۵
به   »۱۳۹۴ شاه-  »معمای  هادی، 
کارگردانی محمدرضا ورزی، »تبریز 
کارگردانی  به   »۱۳۸۹  – مه  در 
بدرقه  »مامور  ورزی،  محمدرضا 
سعید  کارگردانی  به   »۱۳۸۷  –
 – طوبی  پذیر  »مهمان  سلطانی، 
۱۳۸۱« به کارگردانی علی شوقیان، 
به   »۱۳۹۷  -۱۴۰۰ »رحمان 
کارگردانی منوچهر هادی از جمله 
سریال ها و فیلم هایی بوده زرین در 
آنها به عنوان آهنگساز حضور داشته 

است.

در گفتگوی صريح تشريح شد؛ »مسئول« كيست؟

رمزگشاییازجدالصداوسیماوارشادبرسر»ویاودی«ها
رئیس  نایب  طباطبایی نژاد  صادق  سید 
تشریح  ضمن  مجلس  فرهنگی  کمیسیون 
مجادلات سازمان صداوسیما و وزارت ارشاد در 
حوزه نظارت بر »وی اودی«ها بر لزوم رفع خلأ 

قانونی در این حوزه تأکید کرد.
همزمان با روزهای خانه نشینی و قرنطینه 
خانگی در راستای صیانت از سلامت خانواده ها، 
مخاطبان  مصرفی  سبد  از  عمده ای  بخش 
فضای  سمت  به  هنری،  و  فرهنگی  محصولات 
استفاده  اوج گیری  کرد.  پیدا  گرایش  مجازی 
عرضه  برخط  سامانه های  در  بستر،  این  از 
ها  »وی اودی«  همان  یا  درخواستی  ویدئوهای 

نیز به صورت مشهودی نمود داشته است.
بر  »نظارت«  خلأ  شرایطی  چنین  در 
محصولات  محتوای  و  سامانه ها  این  فعالیت 
چشم  به  پیش  از  بیش  آن ها،  در  شده  عرضه 
با  که  خانواده هایی  برای  خصوص  به  می آید، 
برای  رسمی  فعالیت  مجوز  صدور  از  اطمینان 
و  زمینه  راحت  خیال  با  وی اودی ها،  از  برخی 
امکان دسترسی کودکان و نوجوانان خود به آثار 
عرضه شده در این سامانه ها را فراهم می کنند 
که  می شوند  مواجه  محصولاتی  با  ناگاه  به  اما 
با آنچه به عنوان استانداردهای حداقلی تربیتی 
تطبیق  داشته اند،  مدنظر  خود  فرزندان  برای 

ندارند!
از نگاه »قانون« اما مسئول نظارت بر این 
پرمخاطب،  به شدت  و  جدید  چندان  نه  فضای 

چه کسی است؟
در پاسخ به این سوال ابتدا ذهن به سمت 
متولی  اصلی ترین  به عنوان  ارشاد«  »وزارت 
دولت  ساختار  در  نمایشی  محصولات  عرضه 
متوجه  اخبار  در  کنکاش  کمکی  با  و  می رود 
متولی  عنوان  به  صداوسیما  پررنگ  مسئولیت 
تصویر  و  »صوت  حوزه  سامان دهی  رسمی 
فراگیر« در قانون اساسی می شویم. واقعیت اما 
این است که »قانون« هنوز در این زمینه نظر 
قطعی نداده و در میانه کشمکش های مدیریتی 
صداوسیما،  مسئولان  و  ارشاد  متولیان  میان 
زمینه »بی نظارتی«  را در  هنوز هیچ یک خود 

حاکم بر »وی اودی« ها پاسخگو نمی داند.
رئیس  نایب  طباطبایی نژاد  سیدصادق 
اسلامی،  شورای  مجلس  فرهنگی  کمیسیون 
با خبرگزاری مهر، روایتی بی واسطه  در گفتگو 
بر  نظارت  قانون  ماندن  بلاتکلیف  دلایل  از 
ارائه  اسلامی  شورای  مجلس  در  وی اودی ها 
ارشاد  میان  مجادله  اساساً  اینکه  است؛  کرده 
این  سرانجام  و  چیست  سر  بر  صداوسیما  و 

مسئولیت به گردن کدام یک خواهد افتاد؟
صریح  گفتگوی  مشروح  ادامه  در 
خبرگزاری مهر با این عضو کمیسیون فرهنگی 

مجلس شورای اسلامی را می خوانید؛
مردم  استفاده  گسترش  به  توجه  با   *
ویدئوهای  اینترنتی  عرضه  سامانه های  از 
از  یکی  وی اودی ها  همان  یا  درخواستی 
خلأهایی که بیش از گذشته نمایان شده است، 
خلأ صراحت »قانون« در زمینه فرآیند نظارت 
است.  سامانه ها  این  در  عرضه شده  محتوای  بر 
به عنوان نایب رئیس کمیسیون فرهنگی مجلس 
در  هم  مباحثاتی  گذشته  سال  طی  اتفاقاً  که 
سال  در  کمیسیون  اعضایی  دیگر  با  حوزه  این 
این خلأ  درباره  توضیحی  چه  داشتید،  گذشته 
قانون گذاری  مرحله  در  نظارت  این  آیا  دارید؟ 

بلاتکلیف مانده است یا ایراد از مجریان است؟
کمیته های  مجلس  فرهنگی  کمسیون  در 
آن ها  از  یکی  که  است  شده  تعریف  مختلفی 
از  یکی  بود.  هنر  و  فرهنگ  رسانه،  کمیته 
صورت  کمیته  این  در  که  اقداماتی  مهم ترین 
جامع  »قانون  تدوین  و  بررسی  بحث  گرفت 
صداوسیما« بود. صداوسیما تا پیش از این هیچ 
قانون مصوبی در مجلس نداشت و غالباً برمبنای 
آئین نامه های داخلی اداره می شد. چند دوره بود 
که بحث قانون گذاری برای سازمان صداوسیما 
در مجلس مطرح می شد. یکی از مفاد این قانون 

همین بحث »وی اودی ها« است.
بخش  این  قوانین  زمینه  در  صداوسیما 
و  ارشاد  وزارتخانه  دو  با  جدی  اختلافات 
می خواست  ارتباطات  وزارت  داشت.  ارتباطات 
هم  ارشاد  و  باشد  داشته  نقشی  زمینه  این  در 
که می گفت طبق قانون این وظیفه ماست که 
مقابل  در  باشیم.  داشته  ورود  زمینه  این  در 
صداوسیما به متن قانون اساسی استناد می کرد 
و وی اودی ها را یکی از مصادیق عنوان »صوت و 
تصویر فراگیر« مطرح شده در قانون می دانست.

افراد  از  عده ای  فرهنگی  کمیسیون  در 
ارشاد  موضع  مدافع  مازنی  مانند حجت الاسلام 
که  بودیم  دیگری  گروه  مقابل  در  و  بودند 
اساسی  قانون  از  آقا  حضرت  تفسیر  به  مستند 
به  نگاهمان  فراگیر«  تصویر  و  »صوت  درباره 
بخواهیم  اگر  بود؛  نزدیک تر  صداوسیما  موضع 
تعریف به روز از عبارت »صوت و تصویر فراگیر« 
داشته باشیم، حتماً سامانه های اینترنتی جدید 
را هم شامل  آن ها  در  عرضه شده  و محصولات 
سه  این  میان  اختلاف  اصلی  می شودزمینه 
بود.  عبارت  همین  برای  مصداق  تعیین  ارگان 
همین  در  رهبری  معظم  مقام  که  به خصوص 
»انحصار  بر   ۹۴ سال  در  ابلاغیه ای  در  راستا 

نسبت  اسلامی  سازمان صداوسیمای جمهوری 
مجازی«  فضای  در  فراگیر  تصویر  و  صوت  به 
تأکید کردند و به نوعی تفسیری نزدیک موضع 

صداوسیما از متن قانون اساسی داشتند.
* این مجادلات چه نقشی در تدوین قانون 
آن  به  که  فرهنگی  کمیسیون  در  صداوسیما 

اشاره کردید داشت؟
ما ابتدا وزارت ارتباطات را به طور کامل از 
این بحث کنار گذاشتیم چراکه از نظر ماهیتی 
حوزه فعالیت این وزارتخانه مرتبط با زیرساخت 
است و طبیعتاً در زمینه محتوا نیازی به ورود 
آن ها نیست. درباره نظارت بر محتوا اما در میان 
اعضای کمیته رسانه، فرهنگ و هنر دو دیدگاه 
زمینه  در  بسیاری  بحث های  داشت.  وجود 
مجوز  اخذ  فرآیند  وی اودی ها،  قانونی  تعریف 
آن ها و نقشی که صداوسیما باید در این زمینه 

داشته باشند، داشتیم.
افراد  از  عده ای  فرهنگی  کمیسیون  در 
ارشاد  موضع  مدافع  مازنی  مانند حجت الاسلام 
بودند و در مقابل گروه دیگری بودیم که مستند 
درباره  اساسی  قانون  از  آقا  حضرت  تفسیر  به 
موضع  به  نگاهمان  فراگیر«  تصویر  و  »صوت 
بپذیریم  باید  بالاخره  بود.  نزدیک تر  صداوسیما 
که اگر بخواهیم تعریف به روز از عبارت »صوت و 
تصویر فراگیر« داشته باشیم، حتماً سامانه های 
اینترنتی جدید و محصولات عرضه شده در آن ها 

را هم شامل می شود.
یک وجه این اختلاف نظرها ناظر به تفسیر 
به این  قانون موجود بود و بخش دیگر طبیعتاً 
می خواست  ارگانی  هر  که  برمی گشت  مسئله 
ریسمان نظارت بر این عرصه جدید را در دست 
این  در  طرحی  مجموع  در  باشد.  داشته  خود 
در صحن  اما  شد  مصوب  کمیسیون  در  زمینه 
حاضر  حال  در  و  نیاورد  رأی  آن  کلیات  علنی 

نیازمند بررسی مجدد است.
* از نظر شکلی بالاخره جمع بندی اعضای 

کمیسیون فرهنگی در این زمینه چه بود؟
همان  از  جزئی  بحث  این  که  آنجایی  از 
قانون جامعی است که نیاز به یک چکش کاری 
اساسی در صحن علنی هم دارد هنوز نمی توان 
درباره شکل نهایی آن نظر قطعی داد. همچنان 
این تفاوت تفاسیر در میان نمایندگان و اعضای 
در  حتی  دارد.  وجود  هم  فرهنگی  کمیسیون 
دو  این  هم  کمیسیون  در  مصوب  نهایی  طرح 
نگاه لحاظ شده بود تا در صحن علنی درباره آن 
تصمیم گیری شود. از آنجایی که در این قانون 
جامع غیر از بحث وی اودی ها موارد دیگری هم 
درباره اداره صداوسیما وجود داشت، صداوسیما 
اساساً به دنبال عدم تصویب این طرح در مجلس 
بود و همین گونه هم شد. کلیات طرح در صحن 

علنی رأی لازم را کسب نکرد...
* بررسی طرح در صحن علنی حدوداً چه 

زمانی بود؟
ماه  یا ۸  دارم ۷  ذهن  که حضور  جایی  تا 
پیش بود. حوالی تابستان سال قبل بود که کلیات 
طرح در صحن علنی رد شد و پس از بازگشت به 
کمیسیون تا به امروز دیگر در کمیسیون هم طرح 
مورد بررسی مجدد قرار نگرفته است. ما زحمت 
بسیاری برای این طرح جامع کشیده بودیم و علت 
اصلی که کلیات آن موفق نشد رأی نمایندگان را 
کسب کند، این بود که در میان نمایندگان حرفی 
پیچید که مدیریت سازمان صداوسیما و حتی دفتر 
رهبری نظر مثبتی درباره این طرح ندارند و همین 
فضا هم باعث شد کلیت این طرح رأی لازم را به 

دست نیاورد.
این  در  هم  دیگری  کلیدی  مباحث 
آن  از  یکی  مثال  به عنوان  که  بود  جامع  قانون 
در  بود.  صداوسیما  ریاست  شدن  هیئت امنایی 
کنار این موارد کلیدی به نظرم یکی از مفاد مهم 
این قانون همین تعیین تکلیف برای نظارت بر 

وی اودی ها بود.
نزدیک  نظارت  این  درباره  اینکه  خلاصه 
کمیسیون  و  هنر  و  رسانه  کمیته  سال  دو  به 
فرهنگی مجلس روی ابعاد مختلف آن تبادل نظر 
پا  همچنان  هم  موردنظر  اختلاف  داشته اند. 
سازمان  مسئولان  فاصله  این  در  اما  برجاست. 
جامع  قانون  در  اینکه  استناد  به  صداوسیما 
شده  اشاره  فرهنگی  کمیسیون  در  مصوب 
اختیار  در  باید  وی اودی ها  بر  نظارت  که  است 
را هم  اجرایی  اقدامات  باشد، برخی  صداوسیما 

کلید زد...
صراحتاً  اساسی  قانون  که  می پذیریم  اگر 
فراگیر«  تصویر  و  »صوت  مسئول  است  گفته 
از  پس  سال   ۴۰ و  امروز  است،  صداوسیما 
هم  را  واقعیت  این  نباید  آیا  انقلاب،  گذشت 
برای عموم مردم »صوت و تصویر  بپذیریم که 
مجازی شده  دنیای  همین محصولات  فراگیر« 
است؟* که راه اندازی »ساترا« یکی از مصادیق 

همین اقدامات اجرایی است.
هم صداوسیما و هم سازمان سینمایی به 
اقدامات  برخی  ارشاد  مسئولان  از  نمایندگی 
اجرایی را در این حوزه داشته اند و هر دو طرف 
این  در  خود  نفوذ  دامنه  حفظ  برای  تلاش  در 

زمینه هستند.
یکی  به عنوان  مجادلات،  این  از  فارغ   *
روی  ماه  چند  که  مجلس  نمایندگان  از 
پیگیری  و  بررسی  حوزه  این  در  حاکم  شرایط 
که  فعلی  شرایط  در  نمی کنید  فکر  داشته اید، 
اقبال  خانواده ها  به خصوص  و  مصرف کنندگان 
ویژه تری به وی اودی ها دارند، این بلاتکلیفی در 

حوزه نظارت، نگران کننده است؟
به عنوان  که  کارشناس  به عنوان  نه  من 
اساسی  قانون  به  منصفانه  نگاه  که  فردی 
که  است  همان  موضعم  باشم،  داشته  می توانم 
از  بخشی  داشتم. شاید  فرهنگی  در کمیسیون 
یا صداوسیما  و  ارشاد  ما در  مجادلات دوستان 
بر سر مباحث مالی هم باشد، که طبیعتاً هست 
و درآمدهایی هم در این حوزه وجود دارد، اما 
موضع شخصی من در زمینه تعریف »وی اودی« 
ها این است واقعاً نمی توان محصولات این حوزه 
در  که  فراگیر«  تصویر  و  »صوت  شمول  از  را 

قانون به آن اشاره شده است، تفکیک کرد.
با هر نگاه و منطقی بالاخره »وی اودی ها« 
فراگیر«  تصویر  و  »صوت  همان  مصداق  امروز 
این  از  دیگری  تعریف  به زور  نمی توان  هستند. 
نظارت  که  هدف  این  با  تنها  کرد  ارائه  عبارت 
اگر  شود.  خارج  صداوسیما  دست  از  آن ها  بر 
می پذیریم که قانون اساسی صراحتاً گفته است 
صداوسیما  فراگیر«  تصویر  و  »صوت  مسئول 
است، امروز و ۴۰ سال پس از گذشت انقلاب، 
برای  که  بپذیریم  هم  را  واقعیت  این  نباید  آیا 
همین  فراگیر«  تصویر  و  »صوت  مردم  عموم 

محصولات دنیای مجازی شده است؟
نگاه  با  را  موضع  این  می کنم  تأکید  البته 
اگر  دارم.  موجود  قانون  به  نسبت  تفسیری 
می توان  که  بپردازیم  نکته  این  به  بخواهیم 
وارد  اساسی  قانون  از  بخش  این  به  ایراداتی 

دانست، آن مسئله دیگری می شود.
قانون  به  تفسیری  نگاه  این  از  فارغ   *
موجود، برخی مخالفان ورود صداوسیما به حوزه 
نظارت بر وی اودی ها، این اتفاق را مسبب تعمیم 
یافتن سلیقه حاکم بر شبکه های مختلف رسانه 
ملی به ویترین فضای مجازی می دانند؛ نسبت 
تک صدایی  تشدید  و  احتمالی  آسیب  این  به 

شدن فضای رسانه ای چه نظری دارید؟
بله، این دغدغه وجود دارد و نمی توان آن را 
کتمان کرد. بالاخره وقتی از صداوسیما صحبت 
می کنیم، از یک سلیقه واحد صحبت می کنیم 
و ممکن است با این آسیب مواجه باشیم اما در 
سمت دیگر هم با یک آسیب دیگر مواجهیم و 
آن تکرار همین وضعیت بدون نظارت موجود در 

زیرمجموعه های ارشاد است!
موجود  نظارتی  وضعیت  به  وقتی  امروز 
در شبکه نمایش خانگی و وی اودی ها اعتراض 
که  است  این  غالباً  ارشاد  موضع  می کنیم 
و  می روند  مردم  بگیریم،  این  از  سفت تر  اگر 
حاصل  می کنند!  نگاه  را  ترکیه ای  شبکه های 
شده  بی نظارتی  یک  به  تبدیل  امروز  نگاه  این 
استهر دولتی با یک سلیقه ای روی کار می آید 
و جهت گیری ارشاد هم تغییر می کند. مضاف بر 
اینکه اساساً چیزی به نام نظارت در ارشاد فعلی 
در  را  نظارتی  هم  امروز  همین  تا  ندارد!  وجود 
وی اودی ها از سوی ارشاد شاهد نبوده ایم. پس 
سمت دیگر آن آسیب تک سلیقگی می توان این 
فرهنگ  دیگر  بار  که  گرفت  نظر  در  را  آسیب 
دستخوش تغییرات سیاسی می شود و هر کس 
کند.  حاکم  را  فضایی  خود  زاویه  از  می خواهد 
مباحث  در  باید  معتقدم  هم  دلیل  همین  به 
قائل به یک خط کش باشیم و خط کش فعلی 
هم  قانون  تفسیر  براساس  است.  قانون  هم  ما 

وی اودی ها  بر  نظارت  عهده دار  باید  صداوسیما 
باشد، حتی اگر من از زاویه نگاه شخصی خودم 

نگران تشدید تک صدایی باشم.
* امکان دارد در بررسی دقیق تر این قانون 
بینابینی  اجرایی  صورت  یک  به  مجلس  در 
برسید و اینگونه نباشد که صرفاً یکی از این دو 

قطب عهده دار مسئولیت نظارت باشد؟
کمااینکه  دارد.  وجود  هم  امکان  این  بله 
همین امروز هم در حوزه زیرساخت وی اودی ها 
غالباً مسئولیت ها برعهده وزارت ارتباطات است 
ارائه  محتوای  به  ناظر  می کنیم  مطرح  آنچه  و 
شده در این سامانه ها است. بماند که در شرایط 
فعلی هر از گاهی شاهد ورود وزارت ارتباطات به 

حوزه محتوای وی اودی ها هم بوده ایم!
در مجموع این حوزه برای هر یک از این 
ارگان ها امتیازاتی دارد. امروز وقتی به وضعیت 
و  خانگی  نمایش  شبکه  در  موجود  نظارتی 
وی اودی ها اعتراض می کنیم موضع ارشاد غالباً 
این است که اگر سفت تر از این بگیریم، مردم 
می روند و شبکه های ترکیه ای را نگاه می کنند! 
حاصل این نگاه امروز تبدیل به یک بی نظارتی 
شده است. این تفاوت رویکردها است که باعث 
امروز  به  تا  وی اودی ها  بر  نظارت  بحث  شده 

صورت قانون به خود نگیرد.
* کمیسیون فرهنگی مجلس غالباً زمانی 
محصولات  در  قرمز  خطوط  رعایت  عدم  با  که 
سینمایی مواجه می شود، مطالبه خود را خطاب 
به سازمان سینمایی و شخص وزیر ارشاد مطرح 
به احضار وزیر هم می کشد.  می کند. کار بعضاً 
اگر  امروز  فرهنگی  کمیسیون  عضو  به عنوان 
قرمز  خطوط  رعایت  عدم  و  ناهنجاری  شاهد 
نبود  به  توجه  با  باشید،  وی اودی ها  ویترین  در 
چه  به  خطاب  را  خود  اعتراض  قانونی،  متولی 
کسی مطرح می کنید و به تعبیری چه کسی را 

»مسئول« می دانید؟
قطعاً وزیر ارشاد..

* یعنی فعلًا طرف خطاب و هشدار شما 
»صداوسیما« نیست!؟

به طور  کار  هنوز  قانونی  به صورت  و  هنوز 
کامل به صداوسیما واگذار نشده است...

صرف  را  خود  وقت  بیشترین  مردم  امروز 
گوشی های همراه و رایانه های شخصی می کنند 
و خیلی بیشتر از تلویزیون از محتوای این بخش 
فضای  اهمیت  دلیل همین  به  تغذیه می کنند. 
مجازی در حوزه فرهنگ، قطعاً بررسی وضعیت 
بخش  به  نسبت  حوزه  این  بر  نظارت  قانونی 
عمده ای از کارها در اولویت قرار دارد* اما چند 
ماهی می شود مجموعه »ساترا« به نمایندگی از 
صدور  متولی  وی اودی ها  حوزه  در  صداوسیما 

مجوز فعالیت شده است...
قوه  طریق  از  صداوسیما  کردم  عرض 
کار  حکم  یک  براساس  و  کرد  اقدام  قضائیه 

اجرایی در این حوزه را آغاز کرده است.
ناظر  اما مجلس به عنوان نهاد قانونی و   *
رسمی، کماکان وزارت ارشاد را مسئول می داند؟

این زمینه در  قانونی در  بله. هنوز مصوبه 
مجلس نهایی نشده است.

اینکه در آستانه دور جدید  به  با توجه   *
تا  که  نابسامانی  این  هستیم،  مجلس  فعالیت 
چقدر  شد،  تشریح  گفتگو  همین  در  حدودی 
در اولویت نمایندگان قرار دارد و چقدر می توان 
این  در  نهایی  تصمیم گیری  که  داشت  امید 

زمینه تسریع شود؟
امروز  کشور،  فرهنگی  فضای  به طورکلی 
بیشترین تأثیر را از فضای مجازی می گیرد که 
بخشی از این فضا هم وی اودی ها هستند. فکر 
می کنم امروز مردم بیشترین وقت خود را صرف 
گوشی های همراه و رایانه های شخصی می کنند 
این  محتوای  از  تلویزیون  از  بیشتر  خیلی  و 
اهمیت  همین  دلیل  به  می کنند.  تغذیه  بخش 
بررسی  قطعاً  فرهنگ،  حوزه  در  مجازی  فضای 
به  نسبت  حوزه  این  بر  نظارت  قانونی  وضعیت 
دارد.  قرار  اولویت  در  کارها  از  عمده ای  بخش 
باید  فضا  این  بر  نظارت  حوزه  در  قانون  حتماً 
به  چالش ها  تا  باشد  داشته  دقیق تری  صورت 
یک  به  تبدیل  هم  بستر  این  و  برسد  حداقل 

فرصت برای مردم شود.
است  معروف  پایانی؛  سوال  به عنوان   *
که کمیسیون فرهنگی در مجلس خیلی مورد 
قبل  مجلس  در  شما  نیست.  نمایندگان  اقبال 
جدید  دور  برای  و  بودید  کمیسیون  این  عضو 
هم در مجلس حضور دارید؛ آیا همچنان مصر 
این کمیسیون هستید و کماکان  به حضور در 
تغییر فضای  امکان  یا  را دارید  دغدغه فرهنگ 

کاری تان در مجلس جدید وجود دارد؟
به  اقبالی  کم  که  است  این  واقعیت 
کمیسیون فرهنگی به این دلیل است که بودجه 
این است که  واقعیت  اما  زیادی در آن نیست! 
وزارت  صداوسیما،  مانند  کلیدی  حوزه های 
زیرمجموعه  ارشاد  وزارت  و  جوانان  و  ورزش 
این نظر جایگاهی  از  و  همین کمیسیون است 
مجلس  در  معتقدم  کمااینکه  دارد.  کلیدی 
این  در  دغدغه مندی  نمایندگان  هم  گذشته 
کمیسیون حضور داشتند و امیدوارم برای دوره 
بعد هم این توفیق را داشته باشم که در همین 

کمیسیون ادامه فعالیت بدهم.

یک فنجان چای داغ
چند پيشنهاد برای كاهش ريسک اكران اينترنتی

 »بسته فيلم« عرضه شود
پیشنهادی  رقم  از  انتقاد  تهیه کننده سینما ضمن  اسفندیاری  عبدالله 
از سوی ارشاد برای جبران خسارت فیلم های روی پرده حین شیوع کرونا، 

پیشنهاداتی را برای کاهش ریسک اکران اینترنتی مطرح کرد.
بنیاد  باسابقه  مدیران  از  و  سینما  تهیه کننده  اسفندیاری  عبدالله 
سینمایی فارابی در گفتگویی درباره طرح اکران اینترنتی فیلم های سینمایی 
گفت: اکران های اینترنتی در مرحله آزمون و خطا قرار دارد و نقاط ضعف و 
قوت آن هنوز مشخص نیست. البته نفس اکران اینترنتی برخی از فیلم ها به 
شرط داشتن تبلیغات مناسب و قاچاق نشدن آن، خوب است چون ضمن 

کمک به کاهش هزینه های اکران، به نمایش فیلم ها هم کمک می کند.
داریم،  مشکل  سینما  سال  زمینه  در  وقتی  داد:  ادامه  اسفندیاری 
به  اکران  ناوگان  و  فیلم ها دارند  اکران  برای  تعیین کننده  سالن داران نقش 
گونه ای به نمایش چند فیلم کمدی محدود شده است. در تمام دنیا باید 
اینترنتی  اکران  همین  که  داشت  فیلم ها  فیزیکی  نمایش  برای  جایگزینی 
یکی از راه حل هاست به شرطی که ساز و کار آن مشخص باشد. در اکران 
فیزیکی به طور کلی ۲ نوع فروش داریم فروش کوتاه و هجومی و فروش 
تدریجی و بلندمدت که اتفاقاً دومی مخصوص فیلم های خوب و ملی است 
به طوری که این آثار به تدریج شناخته می شوند و اتفاقاً مردم دوست دارند 
آن فیلم ها را چندین بار ببینند یعنی اینگونه نیست که به یکباره به سالن ها 
هجوم بیاورند و در زمان کمی تعداد زیادی از فیلم ها دیده شوند. درواقع 

فروش های هجومی برای فیلم هایی است که یک بار مصرف هستند.
اکران و سالن ها وجود  نواقصی که در سیستم  به  توجه  با  افزود:  وی 
دارد و فیلم های زیادی در این میان له می شوند و باید برای آن ها چاره ای 
اندیشید، البته نمی شود گفت این امر تقصیر کسی است بلکه این موضوع به 
سیاستگذاری اکران برمی گردد. در این دوران کرونا هم مزید بر علت شده 
است. پیش از آمدن کرونا به  ایران، برخی فیلم ها اکران محدودی داشتند 
و حدود یک هفته به نمایش درآمدند که آن ها چندین برابر ضربه خوردند 
چون هزینه هایی صرف تبلیغ کرده بودند که آن هزینه ها از بین رفت. همه 
این مسائل عیوبی است که برای اکران در سالن های سینما وجود دارد و 
اکران  این راه حل می تواند  برای آن پیدا کرد  باید یک راه حل جایگزین 

آنلاین باشد.
این تهیه کننده سینما تأکید کرد: اما در این میان مهم این است که 
به آن  به راحتی  یعنی همه مردم  برطرف شود  اکران  این شیوه  مشکلات 
آن  رسیدن  و  پول  اخذ  چگونگی  نباشد،  پیچیده  باشند،  داشته  دسترسی 
به صاحبان فیلم ها مشخص باشد و فیلم قاچاق نشود. بنابراین باید ببینیم 
نتیجه این اکران های اینترنتی چه می شود چراکه برخی پیشنهاد کرده اند 
صرفاً برای این دوران خانه نشینی مردم اکران اینترنتی وجود داشته باشد.

نوع دیگری که در این بستر می شود امتحان کرد این است که فیلم ها 
به صورت بسته ترکیبی ارائه شوند در این بسته چند فیلم پرفروش و کم 
فروش در کنار هم عرضه شود که این باعث همپوشانی و در نتیجه کاهش 
مست«  »نرگس  اکران  آغاز  به  اشاره  با  می شوداسفندیاری  زیان ها  و  ضرر 
پیش از شیوع کرونا گفت: فیلم ما جزو چند فیلمی بود که به صورت دوبل 
بدترین فصل  در  آن هم  هفته  تنها یک  »نرگس مست«  یعنی  کرد!  ضرر 
اکران به نمایش درآمد و بعد از آن با دیوار کرونا مواجه شد. بنابراین باید 
تضمینی وجود داشته باشد تا ما بتوانیم ادامه اکران آن را در بستر اینترنت 

از سر بگیریم، چون نمی دانیم چگونه قرار است پول آن برگردد یا خیر.
وی افزود: پیشنهاد من این است که برخی از این شرکت های فعال در 
فضای مجازی، فیلم ها را بخرند یعنی اگر رقم هایشان معقول باشد، درجه 
بستر  این  در  که  دیگری  نوع  البته  می شود.  کمتر  اکران  نوع  این  ریسک 
می شود امتحان کرد این است که فیلم ها به صورت بسته ترکیبی ارائه شوند 
در این بسته چند فیلم پرفروش و کم فروش در کنار هم عرضه شود که این 
باعث همپوشانی و در نتیجه کاهش ضرر و زیان ها می شود. اگر فیلم ها به 
صورت تک تک اکران شود فکر نمی کنم نتیجه مطلوبی داشته باشد، چون 
ساز و کار این نوع نمایش مشخص نیست و ریسک بالایی دارد. ولی اگر به 
صورت پکیج توسط دولت خریداری شود، اتفاق بهتری رخ می دهد یعنی 
به این شکل که این فیلم ها با رقم خوبی خریداری شوند که دوستان احساس 
کنند تا حدی سرمایه شان برگشته است و یک اکران نیمه موفقی داشته اند. 
این مدل فروش، ریسک را کمتر می کند به طوری که دوران آزمون و خطا 

را با ریسک کمتری سپری می کنیم.
اسفندیاری اظهار کرد: ما پیشنهادهای مختلفی داده ایم، به نظرم برای 
اینکه هم فیلم ها متضرر نشوند و هم اینکه ترافیک اکران ایجاد نشود همین 
این  با  نه  البته  باشد  خوبی  اتفاق  می تواند  فیلم ها  امتیاز  کردن  خریداری 
باید  افتاده و تقریباً مضحک که دولت اعلام کرده است.  پا  رقم های پیش 
عنوان کنم به فیلم هایی که در حال اکران بودند و به دلیل کرونا اکرانشان 
تبلیغات  بابت هزینه  تومان  پیشنهاد داده شد که ۶۰ میلیون  متوقف شد 
دریافت کنند این در حالی است که تبلیغات ما سوخته و زمان را از دست 
این شرایط  اتمام  از  بعد  ما  این است که  داده ایم! سوالی که پیش می آید 

فیلم ها را در چه زمانی باید اکران کنیم که دوباره از بین نروند؟
وی توضیح داد: باید رایت این فیلم ها با رقم معقول و کارشناسی شده 
خریداری شود چراکه صاحبان هر کدام از فیلم ها حداقل ۱۰۰ میلیون بابت 
تبلیغات هزینه کرده اند که عملًا سوخت شده و معلوم نیست اکران بعدی 
هم چه شکلی داشته باشد. از همین رو به نظرم اگر فیلم ها به صورت پکیج 
خریداری و در فضای مجازی اکران شوند بهتر است. در این صورت سود این 
فیلم ها می تواند به صاحبان شرکت ها تعلق بگیرد به همین ترتیب ترافیک 
اکران کم می شود، فیلم ها ضرر نمی کنند و هم اینکه در این فضا تعدادی 
فیلم توزیع می شود که مردم می توانند بخرند و ببیند به شرط اینکه رقم ها 

قابل توجه و معقول باشد.
اسفندیاری در پایان بیان کرد: رقم ها باید مطلوب باشد که کمکی به 
سینمای ملی شود و ما نباید چشممان را به چند فیلم کمدی بدوزیم. باید 
کاری کرد که ضررها و ترافیک اکران کم شود و مردم بتوانند فیلم ببینند. 
به نظرم اگر برای هر فیلم چیزی حدود ۵۰۰ میلیون در نظر بگیرند ضررها 

جبران می شود.

روايت جهاد برای مردم در مستند »سيل بند«
مستند »سیل بند« به کارگردانی محمد دیندار روی آنتن شبکه افق 

می رود.
ویژه  به  کشورمان  مختلف  های  استان  در   ۹۸ سال  ویرانگر  سیل 
نیروهای  حضور  بین  این  در  اما  آورد  بار  به  زیادی  خسارات  خوزستان، 
جهادی برای کمک به سیل زدگان، تصاویر زیبایی از نوع دوستی و محبت 

را رقم زد.
تصاویری  طریق  از  فتح،  روایت  گروه  از  کاری  بند«  »سیل  مستند 
تکان دهنده و بدیع، ابعاد مختلف سیل ویرانگر ۹۸ در استان های مختلف و 
به خصوص استان خوزستان و نیز فعالیت جهادگران و مردم برای مقابله و 
مهار این سیل و سیلاب ها روایتی از روزهای سخت مردم این سامان است.
همچنین در بخشی از مستند  به آسیب شناسی و بی تدبیری برخی دستگاه ها 
پرداخته می شود. در »سیل بند« با سعید محمد فرمانده قرارگاه سازندگی 
خاتم الانبیا )ص(، سرهنگ زهرایی فرمانده سازمان بسیج سازندگی کشور، 
سردار تقی زاده رئیس بنیاد تعاون بسیج و جمعی دیگر از صاحب نظران و 

فعالان عرصه خدمت رسانی به سیل زدگان گفتگو شده است.

دستیار رضا رشیدپور ممنوع الکار شد
از  یکی  مواضع  با  مرتبط  حواشی  به  نسبت  یزدی  محسن 
عوامل »حالا خورشید« در فضای مجازی واکنش نشان داد و بیان 
کرد که حضور او در همه برنامه های شبکه سه ممنوع شده است. 
روزهای  در  کرد:  بیان  سیما  سه  شبکه  مقام  قائم  یزدی  محسن 
گذشته حاشیه هایی در مورد برخی اظهارنظرهای وقیحانه یکی از 
عوامل برنامه »حالا خورشید« در صفحه شخصی اش باعث ایجاد 
انتقادات به حقی از طرف دلبستگان انقلاب شده است. وی افزود: 

امام و رهبری نه خط قرمز قانونی یا عرفی، بلکه مهمترین مولفه های 
اعتقادی مدیران شبکه سه است و طبعا شبکه، خود یکی از مدعیان 
و پیگیری کنندگان موضوع بوده و خواهد بود. یزدی در توضیح این 
اتفاق گفت: سازندگان اصلی هر برنامه شامل تهیه کننده، سردبیر و 
کارگردان مورد رصد دقیق شبکه ها و مجموعه صیانت سازمان صدا و 
سیما هستند اما با وجود حدود ده هزار نیروی فعال در نزدیک ۲۰۰ 
پروژه تولیدی در شبکه، امکان اطلاع از واکنش های شخصی همه 

عوامل گاهی نشدنی است ولی طبعا شبکه هرجا متوجه خطاهای 
نیروهای مشغول در تولیدات خود شده متناسب با خطا با آنها برخورد 
کرده است و از این به بعد نیز رویه همین خواهد بود. یزدی در پایان 
گفت: طبیعی است که حضور چنین فرد هتاکی در شبکه سه غیرقابل 
قبول خواهد بود و ما نیز حضور وی را در کلیه برنامه های شبکه 
ممنوع کرده و به تهیه کنندگان شبکه نیز تذکر داده ایم که با دقت و 

حساسیت بیشتری در این موارد عمل کنند.
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